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editorialsumari

La ciutat i els cans...
i 2025
el passat mes de novembre començà a Palma una activitat
d’aquelles que ens engresca com a col•lectiu. d’aquelles en
les que conflueixen les inquietuds d’un grapat de col•legues i
que transcendeixen de l’àmbit purament veterinari per arribar
a la societat, tractant en certa manera d’apropar a la gent els
nostres coneixements. el cicle de conferències ‘la ciutat i els
cans’ és una idea del doctor lluís ferrer, catedràtic de la Uni-
versitat autònoma de Barcelona i ‘mestre’ de molts de nosal-
tres, que ha estat possible gràcies als esforços de la junta de
govern col•legial i la implicació de l’ajuntament de Palma, en-
capçalat per  sebastià Pujol, director general de Medi am-
bient, entorns saludables i Benestar animal de Cort, qui ha
cregut en aquesta idea des del primer dia. en el moment del
tancament d’aquesta revista, el segon dia de 2025, s’han cele-
brat dues de les sis xerrades de les que consta el cicle: la pri-
mera, del dr. ferrer sobre l’origen de la domesticació del ca; i
la segona, per desembre, a càrrec del dr. Jaume fatjó, sobre
el vincle que existeix entre els cans i els éssers humans. només
podem dir que és un luxe poder comptar amb ponents d’a-
quest nivell i que esperam que molts i moltes de vosaltres us
acosteu fins a l’espai 22 de Palma activa, on se celebren les
xerrades, d’aquí fins al mes d’abril, quan finalitzarà l’activitat i
en podrem passar comptes. 

i parlant de qüestions engrescadores, n’hi ha un grapat de
cara a l’any que acabam d’encetar. Una d’elles, transcorreguda
els darrers mesos de l’any passat, va ser la celebració de tallers
gratuïts dirigits a col•legiats sobre la utilització de PResvet en
la versió pilot per a animals de companyia per, a partir del 2
de gener, poder complir amb l’obligatorietat de comunicar
totes les receptes amb antibiòtics a través d’aquesta eina del
Ministeri. serveixin aquestes línies per agrair a la nostra tècnica,
susana giménez, la seva feina i dedicació. 

Parlarem també aquests mesos del RiaCiB i les colònies
felines, de llengua blava, del Pacte per la salut del govern Ba-
lear, de seguretat alimentària o de la nova llei agrària, per
citar-ne només alguns. seguim en marxa!!!
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Congreso Nacional de AVEPA-SEVC 2024 en
Madrid: Punto de encuentro para la excelencia
en la veterinaria de animales de compañía

el Palacio Municipal de Congresos de Madrid acogió a finales de
octubre el Congreso avePa-sevC 2024, uno de los eventos más
destacados del sector veterinario a nivel internacional, que reunió a
más de 3.000 profesionales de la veterinaria. este congreso se ha
consolidado como una referencia para la formación técnica y la ac-
tualización en el cuidado de animales de compañía y exóticos.

durante tres días, el programa científico del avePa-sevC 2024
ofreció más de 120 horas de formación, distribuidas en 8 salas de
conferencias donde ochenta ponentes internacionales compartie-
ron conocimientos y experiencias en temas tan diversos como on-
cología, medicina felina, medicina interna y dermatología, entre
otros. las sesiones abarcaron desde nuevas técnicas quirúrgicas y
avances en oncología hasta estrategias de manejo del comporta-
miento animal, con la colaboración de reconocidos expertos.

Uno de los clásicos del Congreso avePa-sevC es el pre-Con-
greso con el simposio de Medicina felina (colaboración entre
geMfe y isfM), donde, en esta última edición, especialistas como
ilona Rodan y Margie scherk trataron temas de gran relevancia para
la salud y el bienestar de los gatos, como el impacto de las emocio-
nes en las enfermedades felinas y el papel de la nutrición en situa-
ciones de estrés.

TALLERES PRÁCTICOS PARA
PERFECCIONAR HABILIDADES CLÍNICAS
además del programa científico, el avePa-sevC 2024 ofreció una
serie de talleres prácticos, una de las características más valoradas
del congreso. estos talleres permiten a los veterinarios perfeccionar
sus habilidades clínicas y aprender técnicas innovadoras en grupos
reducidos, guiados por instructores de prestigio internacional. entre

los múltiples talleres, destacaron las sesiones de ecografía abdominal
avanzada, primeros auxilios en aves silvestres, y el manejo del com-
portamiento complejo en perros, siempre con un enfoque práctico
y aplicable.

en paralelo, se llevó a cabo el Programa Científico para auxiliares
técnicos veterinarios (atvs), con ponencias sobre anestesia y anal-
gesia felina, manejo del sobrepeso y técnicas de comunicación efec-
tiva en la consulta. 

el avePa-sevC 2024 no solo fue un espacio de aprendizaje,
sino también un punto de encuentro donde los profesionales
pueden intercambiar ideas y fomentar colaboraciones. Con más
de 80 empresas exhibiendo sus productos y servicios en la expo-
sición comercial, los veterinarios tuvieron acceso a las últimas no-
vedades del sector y a herramientas que pueden mejorar la
práctica clínica diaria.

COMPROMISO CON EL BIENESTAR ANIMAL
en línea con el compromiso de avePa por la formación continua
y el bienestar animal, este congreso representa una excelente
oportunidad para avanzar en el conocimiento y la especialización
dentro del sector veterinario. Como entidad líder en españa,
avePa facilita la participación de sus socios incluyendo la inscrip-
ción al congreso en la cuota anual, promoviendo así el acceso a
la mejor formación disponible.

XII CONGRESO DE MEDICINA FELINA – AVEPA-GEMFE
la ciudad de toledo acogerá entre los días 14 y 16 de febrero la 12ª
edición del Congreso de Medicina felina, organizado por el grupo
de Medicina felina (geMfe), con ponentes de la talla de federico
fracassi, albert lloret o Cecilia villaverde.

Más de 3.000 veterinarios se reunieron en octubre en el Palacio Municipal de Congresos
de Madrid para compartir los últimos avances en medicina veterinaria y el bienestar animal
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La Comisión de la UE adopta la prohibición
del uso del Bisfenol A en los materiales en
contacto con alimentos
la Comisión Ue ha adoptado, con fecha 19 de diciembre de
2024, una prohibición sobre el uso de la sustancia Bisfenol a
(BPa) en la fabricación de los materiales en contacto con los ali-
mentos (MeCa,s), debido a su potencial gravedad para la salud
humana. el BPa es una sustancia química usada en la fabrica-
ción de ciertos plásticos y resinas.

la prohibición supone que el BPa no estará permitido en pro-
ductos que entren en contacto con alimentos y bebidas, tales
como los revestimientos de envases metálicos, botellas de plástico
reutilizable, recipientes plásticos de agua en dispensadores y uten-
silios de cocina. la prohibición es consecuencia de la última eva-
luación científica que ha llevado a cabo la autoridad europea de
seguridad alimentaria (efsa), y el voto afirmativo del Parlamento
europeo y del Consejo este año. la efsa ha concluido que el BPa
tiene potenciales efectos perjudiciales en el sistema inmune.

el BPa es una sustancia química usada en la fabricación de
ciertos MeCa,s tales como resinas epoxy usadas en los revesti-
mientos de los envases metálicos, como las latas de conservas,
y en la fabricación de botellas de plásticos reutilizables, así como
en los equipos de procesado y transporte de alimentos. tam-
bién se usa, aunque en menor medida, en la fabricación de tin-
tas de impresión y materiales adhesivos, y es importante en la
fabricación de otras sustancias como los Badge (bisfenol a-eter
diglicidico) utilizadas en los revestimientos de contenedores de
almacenamiento y transporte de vino y cerveza.

las sustancias químicas como el BPa usadas en los MeCa,s,
pueden migrar en pequeñas cantidades a los alimentos y be-
bidas que contienen. la seguridad de los MeCa,s es crucial para
la protección de los consumidores frente a las sustancias quí-
micas perjudiciales.

el proyecto de investigación HoRiZon 2020, con fondos de
la Ue, recientemente midió la presencia de sustancias químicas
en el cuerpo humano en la Ue y detectó BPa en la orina del
92% de los adultos participantes de 11 países europeos. los ni-
veles encontrados de BPa excedían los umbrales de seguridad
establecidos por la efsa. aunque el BPa ha sido usado durante
décadas, la información reciente muestra que el BPa tiene po-
tencial impacto para el sistema inmunitario a niveles mucho
más bajos de los que se creían seguros con anterioridad.

en enero de 2011 el uso del BPa en la fabricación de biberones
de policarbonato fue prohibido en la Ue. Y siguiendo una nueva
evaluación de la efsa unos pocos años más tarde, fue prohibido
en botellas de plástico y envases de alimentos para niños de
menos de 3 años de edad, en septiembre de 2018. al mismo
tiempo la Ue introdujo límites más estrictos en el uso del BPa en
los MeCa,s plásticos y en los materiales de revestimiento internos.

el BPa también es usado en la fabricación de papel térmico
y, desde enero de 2020, su uso está prohibido bajo la regulación
de la agencia europea de Productos Químicos (eCHa). Por otra
parte, la eCHa evaluó un grupo de 148 bisfenoles y recomendó
la restricción para 34 de ellos debido a su potencial efecto per-
judicial para el sistema endocrino.

la reciente evaluación de la efsa, publicada en abril de
2023, redujo la ingesta diaria tolerable (tdi) a 0,2 nanogramos/
kg peso corporal, basado en el potencial efecto perjudicial para
el sistema inmune, y concluyó que la actual exposición a los ni-
veles de BPa pone en riesgo a todos los consumidores de todos
los grupos de edad. 

la prohibición afectará al uso del BPa en los materiales de
envasado, tales como los revestimientos internos de los envases
metálicos y latas, botellas de plástico reutilizables, envases usa-
dos en los dispensadores de agua (water coolers) y utensilios
de cocina.

Habrá contadas excepciones a la prohibición en los casos
donde no haya disponibles otras alternativas seguras, incluido su
uso en las membranas plásticas de filtración necesarias para ase-
gurar la seguridad microbiológica de ciertos alimentos donde tal
uso se considere que no pone en riesgo a los consumidores, aun-
que estará bajo revisión. Períodos transitorios se aplicarán para per-
mitir a la industria ajustarse a nuevas tecnologías y para evitar
posibles disrupciones de la cadena alimentaria.

JESÚS MARTÍNEZ
veterinario del servicio de seguridad alimentaria

de la Conselleria de salut

>>> Las sustancias químicas como
el BPA usadas en los MECA,s, pueden
migrar en pequeñas cantidades
a los alimentos y bebidas que contienen.
La seguridad de los MECA,s es crucial
para la protección de los consumidores.
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Inca acull la I jornada ‘Alimentant el Futur:
transformant l’alimentació des de l’escola’

el passat dia 30 de novembre, tingué lloc a esment inca la primera
jornada “Alimentant el Futur: transformant l’alimentació des
de l’escola”, un espai de trobada al voltant dels menjadors escolars,
amb la participació d'agents dels diferents sectors implicats, per tal
de conèixer experiències exitoses i generar debat, juntament amb
l’administració, per compartir inquietuds i treballar en el disseny de
propostes de futur.

entre els assistents comptàrem amb representants de tots els
sectors: productors agraris i ramaders, associacions de famílies, em-
preses concessionàries, cuiners i cuineres i nutricionistes de Me-
norca, eivissa i Mallorca, i representants polítics de les Conselleries
d’educació, de salut i d’agricultura.

la jornada va comptar amb la presentació de sis experiències
de les illes Balears entorn als menjadors escolars, desenvolupades
des de diferents agents:

1. Creació d’una comissió de menjador: afa simó Ballester (Ma-
nacor, Mallorca).
2. el paper de les empreses de restauració en els menjadors es-
colars: Càtering s'olivera (eivissa).
3. incorporar l’economia social i solidària en la restauració col•lec-
tiva: Ca n'aguedet-Cáritas, escola de restauració (es Mercadal,
Menorca).
4. la gestió del menjador des de les famílies: afa Pere Rosselló
oliver (alaró,  Mallorca).

5. el producte local i ecològic a les escoles: Pagesos ecològics
de Mallorca.
6. la coordinació de tots els agents implicats en els menjadors:
Projecte Menorca al Plat de l’escola.

després d’una breu presentació de l’actualització de les
dades del Diagnòstic dels menjadors escolars públics de les
Illes Balears, realitzat el 2023, va tenir lloc la taula rodona ‘Go-
vernança des de les Administracions dels menjadors esco-
lars’, amb la participació del secretari autonòmic d’educació,
Mateu suñer, la directora general de salut Pública, elena este-
ban, el director general de Qualitat agroalimentària i Producte
local, Joan llabrés, i el director general d’educació de l’ajunta-
ment de Palma, José María noguera.

Com a principal conclusió de la Jornada, és que es va arribar
al compromís d’iniciar un espai de treball intersectorial
entre les administracions i la resta de sectors implicats en
els menjadors escolars, organitzats dins la Xarxa Alimen-
tant el futur. es va acordar mantenir una primera reunió per
definir-ne l’estructura i iniciar les primeres passes.

aquesta jornada s’ha emmarcat dins el projecte «la restau-
ració pública a debat ii» que desenvolupen CeRai i Justícia
alimentària i compta amb el suport de la direcció general de
Cooperació del govern de les illes Balears.

>>> Es va arribar al
compromís d’iniciar
un espai de treball
intersectorial entre
les administracions
i la resta de sectors
implicats en els
menjadors escolars,
organitzats dins la
Xarxa Alimentant
el futur.

Es presentà el diagnòstic de la situació actual dels menjadors escolars i es contaren diverses
experiències relacionades amb la creació de les comissions de menjador a les escoles
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Tancant detalls per a la gestió
de colònies felines amb el RIACIB

el president del CoviB, Ramon garcia,  s’ha reunit en el transcurs
dels darrers mesos amb una quinzena de representants de dife-
rents ajuntaments de Mallorca per avançar en l’acord de la gestió a
través del RiaCiB de les colònies felines municipals, una de les prin-
cipals preocupacions de les corporacions municipals d’ençà l’en-
trada en vigor de la llei 7/2023 de protecció dels drets i del benestar
dels animals. les reunions han tingut un caire informatiu, però ja
amb la intenció de tancar acords dins els primers mesos de 2025,
segons la sensació majoritària derivada d’aquestes trobades.

Cal recordar que aquesta passa es pot donar gràcies a la firma,
el passat octubre, del nou conveni de col•laboració per a la gestió
del RiaCiB signat amb la Conselleria d’agricultura, Medi natural i
Pesca. Per aquest conveni, els ajuntaments estan en disposició de
poder establir acords voluntaris amb el Col•legi, a canvi d’una con-

traprestació econòmica associada a la gestió i manteniment del
sistema, per accedir a noves funcionalitats del RiaCiB. aquestes
noves eines facilitaran la consulta de censos en temps real i oferiran
mòduls específics per gestionar les colònies felines, permetent re-
gistrar les altes i baixes, controlar el nombre d'animals, assignar ve-
terinaris responsables i fer el seguiment dels tractaments aplicats.
així, serà el propi ajuntament el que, a través del seu veterinari mu-
nicipal o veterinari col•laborador, tramitarà les altes de les seves co-
lònies felines per mitjà de l'aplicació i també podrà fer consultes de
les colònies creades.

el conveni reforça el paper del Registre com a eina per assegurar
el compliment de la normativa vigent i del CoviB com a respon-
sable de gestionar-lo a partir de les funcions que li corresponen
com a administració corporativa. 

El COVIB ha celebrat més d’una quinzena de reunions amb ajuntaments
per avançar en un assumpte prioritari per als municipis 

Sant Francesc Menorca
el passat 9 de novembre es va celebrar a
Ciutadella la festivitat de sant francesc
per als col•legiats i les col•legiades de Me-
norca. es lliurarem les insígnies als nous
col•legiats (ana seguí i laura landeta) i
als que compliren els 25 anys de col•le-
giació (Marian Huguet i Joan vinent).
l’acte comptà amb la presència del pre-
sident del Col•legi, Ramon garcia, de la
vicepresidenta, estrella sintes, i amb l’as-
sistència d’unes vint-i-cinc persones.
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Que Pere J. torrens llabrés (Ruberts,1964)
és un veterinari vocacional queda clar des
de les primeres paraules que un creua
amb ell. també queda clar que és com-
plidor i una persona íntegra. truca per te-
lèfon per informar que arriba dos minuts
tard a la cita concertada i, efectivament,
apareix dos minuts després, puntual en el
seu retard. es disculpa una vegada darrere
una altra mentre puja la persiana de la clí-
nica veterinària d’algaida, que ha obert fa
uns mesos (en gestiona dues més: una a
inca i l’altra, ara momentàniament tan-
cada, al “seu” Ruberts). Parla amb passió
de la seva feina, de la  vida i recorda un
munt de detalls del camí recorregut. de
família pagesa, de Can Caló,  és el gran de
quatre germans, i admet que sempre va
tenir clar que seria manescal.

“tenc fresc el record de veure, de petit
per ca nostra, menets que no seguien la

guarda, pollets que s’havien perdut, go-
rrions que havien caigut del nieró… i d’in-
tentar amb els germans Pep, Biel i
Miquel que aquells animalons sortissin
endavant. avui, més de 50 anys després,
intent fer el mateix”, conta el manescal,
que segueix recordant moments d’aque-
lla època. “Un dia, a les dues de la mati-
nada, vingué a casa el veterinari de
Montuïri, José María garcía Ruiz, per as-
sistir un part complicat d’una vaca. li vaig
dir que volia ser com ell i ajudar a partici-
par un poc del miracle de la vida, al que
em respongué que m’ho llevàs del cap o,

en cas de seguir amb aquella idea, du-
gués sempre bolígrafs i algun dobler dins
la butxaca. Bon consell aquell. Ho vaig
tenir present, i de llavors ençà procur que
no falti ni una cosa ni l’altra. intentar
donar salut i benestar als animals i, per
afegitó, agombolar a les persones que
amb ells conviuen és una de les tasques
més gratificants que hi pugui haver”.

després d’anar a escola a sencelles i
fer el batxillerat al Berenguer d’anoia
d’inca tocà partir a estudiar fora. Recorda
que li feia peresa, “però si no et mous, co-
rres el risc de quedar aturat”, adverteix. i

Pere J. Torrens Llabrés, 
el tic-tac d’una vida veterinària

>>> T’ensenya molt el contacte amb els pagesos
d’aquelles guardes d’ovelles i cabres que vacunàvem,
que eren un exemple de responsabilitat, coneixement,
compromís i generositat.
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vaja si es mogué: embarcà la seva vespa
75 model Primavera fins a Barcelona  i
conduí per carretera fins a saragossa, on
estudià la carrera. “em torbava un dia per
arribar-hi. les patrulles de la guàrdia Civil
de tràfic, amb les seves sanglas 400, me
saludaven desprès de topar-me un parell
de vegades a la carretera nacional 2”. Ro-
mangué a saragossa entre els anys 1982
i 1987 i sempre va viure a una residència,
“una experiència enriquidora perquè et
permet passar temps amb molta gent
de diversos llocs, amb idees i models di-
ferents”, diu. també té el record d’haver
d’estudiar molt. durant els estius, li tocava
ajudar a la seva família a batre, tomar
ametlles, collir garroves i altres feines per
poder tornar partir a estudiar.

“Quan vaig sortir de la facultat amb el
títol sota el braç, de veterinari no sabia fer
gaires feines. teoria, molta. Però posar-hi les
mans, això ja era una altra cosa... vaig co-
mençar a treballar a l’iBaBsa, on vaig tenir
la sort de poder conèixer don Bartomeu
anguera, don Miquel Ballester, en Pep
Cerdà i altres companys i companyes que
hi feien feina i que em disculparan que no
els anomeni a tots. treure mostres de sang
a milers d’ovelles, cabres, porcs...amb la
gran persona i millor veterinari que és en
Ricardo andreu t’ensenya molt, igual que
t’ensenya i molt el contacte amb els page-
sos d’aquelles guardes, que eren un exem-
ple de responsabilitat, coneixement,
compromís i generositat”, recorda. després
de  fer el servei militar treballà una tempo-

rada a una gran fàbrica de pinsos, amb
granges pròpies i d’altres d’integrades, on -
reconeix- va aprendre molt. d’allà va pegar
“el bot” als cans i moixos, obrint una clínica
a ca els seus concos, a Ruberts, amb el
mínim: un termòmetre, un fonendo, un
equip bàsic de cirurgia, una vintena de
medicaments i moltes ganes i il•lusió. i si li
arribava qualque cas que requerís de pro-
ves més complexes, ho tenia ben clar: “Pu-
java el ca o el moix al cotxe i cap a Palma,
a demanar ajuda a n’agustí Álvarez, don
Pep aguiló, en Miquel Crespí... que tenien
els medis i aquestes coses més per mà”.
té temps el veterinari de recordar a molts
dels professionals que li han donat un cop
de mà, especialment aquells primers anys:
“tot el meu reconeixement i agraïment a
tots aquests Mestres que han sabut culti-
var i transmetre la feina de manescal que,
no ho oblidem, ve d’aquells ‘mariscals de
camp’ encarregats de les bísties dels exèr-
cits de l’imperi Romà”. 

amb els anys, el veterinari va detectar
la necessitat d’incorporar equips de ra-
diografies, analítiques o ecografies, entre
d’altres, per fer la seva feina en millors es-
pais i condicions, i obrí la clínica veterinà-
ria a inca juntament amb una firma
comercial propietat de Miquel Coll. des-
prés de sis anys, el 2004, es canvià al ca-
rrer Balanguera, on roman actualment, i
canvià el nom del centre a Rubinca Clin-
vet. durant un bon grapat d’anys compa-
ginà les feines a inca, els matins, amb
Ruberts, els horabaixes, oferint serveis

d’urgències, primer amb el “busca” i pos-
teriorment amb el mòbil.

la pandèmia de la Covid-19 copejà el
veterinari, igual que a tota la societat. va
haver de  tancar la clínica de Ruberts,
mantenint la d’inca oberta amb un horari
reduït i moltes consultes per telèfon. Quan
es restablí un poc la situació, l’antic edifici
presentava una sèrie d’alteracions que im-
pediren tornar a  obrir les portes, i l’obliga-
ren a cercar una alternativa, en aquest cas
a algaida. el manescal va poder aprofitar
bona part del material de Ruberts, que
traslladà a algaida. Hi dugué el rellotge
dels seus concos, i el posà a un lloc prefe-
rencial. “aquest antic rellotge està carregat
de records de  la meva infantesa i de la
meva família. vaig començar a fer feina de
manescal escoltant el seu batec, i ara l’he
duit a algaida. després de cent anys, se-
gueix marxant bé,  i ve a ser com una senya
d’identitat de la nostra clínica”, explica el ve-
terinari, que atura el tic-tac del mecanisme
quan surt per la porta “per no molestar als
veïns quan toca les hores”. Una altra senyal
del seu respectuós tarannà.

Quan li demanam per què un pagès
com ell no seguí al camp, Pere J. torrens
sent l’impuls de fer una reflexió sobre el
sector primari i la pagesia, que duu a la
sang: “ el camp sempre ha estat ferit, però
aquests darrers temps quan a una part fa
crostera, ja tenim una altra ferida oberta: no
plou o plou massa i fa un desastre, arriben
malalties noves, els preus als productors no
acompanyen gens, les noves tecnologies
no sempre ajuden com s’esperava, o els
tràmits t’embossen i van en augment. els
pagesos, a vegades veuen venir l’arruixada
abans que les altres persones, però el pa-
norama actual és ben complicat”. i, mentre
dona corda al rellotge, fent l’ullet i posant
una nota d’esperança i il•lusió als temps
que han de venir, diu: “tant de bo poguem
seguir donant corda molts d’anys i que el
món no s’aturi. És a les nostres mans, i de
nosaltres depèn”.

>>> Intentar donar salut i
benestar als animals i, per
afegitó, agombolar a les
persones que amb ells
conviuen és una de les
tasques més gratificants
que hi pugui haver.
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La ciutat i els cans

la convivència entre l’ésser humà i el ca, una relació mil•lenària
que ha evolucionat al llarg dels segles, és l’origen i el punt de par-
tida d’un cicle de conferències que ha organitzat el Col•legi amb
la implicació i la col•laboració de l’ajuntament de Palma a partir
d’una idea del dr. lluís ferrer, catedràtic de Medicina i Cirurgia
animal a la Universitat autònoma de Barcelona. 

les xerrades, titulades ‘la ciutat i els cans’, s’ofereixen entre el
passat mes de novembre i l’abril de 2025, una cada mes, a la sala
d’actes de Palma activa, al carrer del socors de Palma, amb l’ob-
jectiu d’analitzar i aprofundir en el paper fonamental dels cans en
la societat actual. les conferències, obertes a la ciutadania de ma-
nera gratuïta, es dirigeixen especialment a amants dels animals i
a persones interessades en la història, el comportament i la cultura
vinculada als cans. el cicle començà el 20 de novembre. 

FOMENTAR CONSCIÈNCIES
amb aquest cicle, el Col•legi de veterinaris vol posar en relleu la fi-
gura del ca com a membre clau en moltes famílies i com a com-
pany de vida. la intenció és que cada conferència explori un
aspecte diferent d’aquesta relació des d’una perspectiva acadè-
mica, històrica i cultural. en aquest sentit, el president del CoviB,
Ramon garcia, ha destacat que aquesta iniciativa respon a la ne-

cessitat de “fomentar la conscienciació social sobre el benestar
animal i la importància dels cans en les nostres vides, una temà-
tica cada vegada més present en la nostra societat”. 

‘la ciutat i els cans’ representa una col•laboració entre el CoviB
i l’ajuntament de Palma amb la finalitat d’afavorir una major
conscienciació sobre el benestar i la protecció dels cans. en aquest
sentit, el president del CoviB ha manifestat reiteradament la seva
satisfacció per aquesta aliança: “És imprescindible que, com a so-
cietat, fomentem una major sensibilització sobre la cura i el res-
pecte envers els animals que conviuen amb nosaltres. els
veterinaris juguen un paper fonamental en la promoció del be-

El COVIB i l’Ajuntament de Palma posaren en marxa per novembre de 2024 un cicle de sis
xerrades obertes a tota la ciutadania que reflexionen sobre el vincle entre les persones i els cans
des de diferents perspectives, que tenen lloc mensualment i que finalitzaran el mes d’abril
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Presentació del cicle a l’Ajuntament
llorenç Bauzá, tinent de batle i regidor de Medi natural,
entorns saludables, Mercats i innovació de l’ajuntament
de Palma; sebastià Pujol, director general de Medi am-
bient, entorns saludables i Benestar animal de Cort; i
Ramon garcia, president del CoviB, presentaren la inicia-
tiva davant els mitjans de comunicació el 15 de novembre
a l’ajuntament de Palma. també hi assistí susana gimé-
nez, tècnica del CoviB, i Cai, la seva cussa. el president del
CoviB convidà la ciutadania a participar-hi, destacant que
“cada conferència serà una ocasió per aprendre, reflexio-
nar i enriquir la nostra comprensió del vincle de respecte
i estima que tenim amb els nostres animals de compa-
nyia i que mereix ser valorat i reconegut”.

portada
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nestar animal, i aquesta iniciativa vol ser un pas més per reforçar
aquesta responsabilitat”.

SIS PERSPECTIVES SOBRE LA RELACIÓ
ENTRE ELS CANS I L'ÉSSER HUMÀ
la primera conferència, titulada ‘l’origen d’una gran amistat. la
domesticació del ca’, va anar a càrrec del dr. lluís ferrer, catedràtic
de Medicina i Cirurgia animal a la Universitat autònoma de Bar-
celona, ideòleg de la iniciativa. ferrer explorà l’inici de la domesti-
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cació del ca i l’evolució de les diverses races canines, aportant una
visió científica a la relació entre els humans i els cans des d’una
perspectiva biològica i antropològica però accessible al públic. 

la resta de xerrades, cinc, abordaran aspectes com la salut
mental, la capacitat d’aprenentatge i les emocions dels cans, el
paper del ca en la cultura i en la religió, el ca en la ciència o el
ca i la literatura, amb ponents com el dr. Jaume fatjó, el dr.
Carles Morales, la professora elena Benito o el dr. Martí Puma-
rola, entre d’altres. 

L’EVOLUCIÓ DEL ROL DEL CA EN L’ENTORN HUMÀ
el cicle també posa de relleu la transformació del paper dels cans
en la societat. d’ençà que els cans varen començar a ser domès-
tics, el seu rol ha anat evolucionant: de companys de caça i vigi-
lants a membres de ple dret dins les famílies. aquest canvi
reflecteix una creixent sensibilització pel benestar dels animals,
una realitat que es veu reflectida en la nova legislació estatal, com
la llei 7/2023 de Protecció dels drets i Benestar dels animals.
aquesta normativa posa de manifest la importància de garantir
el benestar de les mascotes i reconeix els animals de companyia
com a éssers amb necessitats pròpies.

en aquest sentit, Ramon garcia apuntà que “el reconeixement
del ca com a part essencial de moltes famílies subratlla la respon-

sabilitat que tenim com a societat per garantir-ne el benestar.
aquesta nova legislació marca una fita en la relació entre persones
i animals i recorda que és responsabilitat de tothom vetllar per les
seves necessitats.

en el moment del tancament d’aquesta revista s’havien fet les
dues primeres xerrades del cicle. 

Lluís Ferrer: “És una relació molt
més profunda que una moda”
el dr. lluís ferrer, catedràtic de Medicina i Cirurgia animal
a la Universitat autònoma de Barcelona, a més d’autor
intel•lectual de la iniciativa, va ser l’encarregat d’oferir la
primera conferència del cicle, el 20 de novembre. el dr.
ferrer oferí una dinàmica xerrada, amb el suport d’una
amena presentació, en la que es remuntà als orígens del
ca, que prové del llop gris segons les evidències científi-
ques, i destacà que la relació entre les persones i els cans
s’ha anat creant i enfortint al llarg del temps, però referí
l’existència d’uns vincles molt profunds que les dues es-
pècies comparteixen, una connexió especial, que tren-
quen molts dels tòpics estesos socialment, com que es
tracta de modes. el ponent, que es retrobà amb molts ex-
alumnes a la xerrada, apuntà multitud de curiositats com,
que feim servir la paraula domesticar, però en realitat no
sabem si varen ser els cans els que cercassin en el seu mo-
ment la companyia dels humans i no a l’inrevés, com po-
pularment s’ha pensat.

Jaume Fatjó: “El vincle emocional
amb els cans és ancestral”
el dr. Jaume fatjó, doctor en veterinària i especialista euro-
peu certificat en medicina del comportament i diplomat
pel Col•legi europeu de Benestar animal i Medicina del
Comportament, viatjà a Mallorca el 18 de desembre per ofe-
rir la segona xerrada del cicle sobre el vincle existent entre
les persones i els cans, a través de la qual respongué a un
bon grapat de qüestions que ens feim sobre aquesta rela-
ció: Com es vinculen els cans amb les persones? Perquè els
animals de companyia ens semblen tan atractius? És cert
que els cans estan substituint els nins?, etcètera. fatjó asse-
nyalà que al món hi ha un ca per cada set persones, i que
quan un fet és molt generalitzat, com pot ser aquest vincle,
és que està vinculada a un tret de l’ésser humà. es remuntà
el ponent a 12.000 anys enrere, de quan està documentada
la primera troballa d’aquest vincle emocional, al jaciment
d’eyan Mallaha, amb l’aparició d’un esquelet de cadell en
braços d’una dona, assegurant que “el vincle emocional
entre les persones i els cans és ancestral”. 
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Balears y otras cuatro comunidades afectadas
por el serotipo 8 de la lengua azul unifican
criterios para el movimiento de ganado

el govern, mediante la dirección general de agricultura, gana-
dería y desarrollo Rural, llegó en diciembre a un acuerdo de
colaboración con el País vasco, navarra, Cataluña y aragón, co-
munidades también afectadas por el serotipo 8 de la lengua
azul, para unificar criterios para el movimiento de ganado. en
palabras del director general fernando fernández, que com-
pareció ante los medios el 10 de diciembre, “con la situación
extremadamente compleja que viven todas las comunidades
que tienen la enfermedad, es importante que los territorios
que estamos afectados por un mismo serotipo coordinemos
las estrategias con varios objetivos; evitar la propagación de la
enfermedad en otros territorios, establecer criterios comunes
para el movimiento de ganado (sobre todo en vida) y, siempre
que sea posible, facilitar el día a día de los ganaderos afectados
con medidas de flexibilización razonables”.

en concreto, el acuerdo expone que las zonas suspendidas se
delimitarán según el ámbito territorial, provincial y comarcal de
acuerdo con las instrucciones del Ministerio de agricultura, Pesca
y alimentación (MaPa). así, el acuerdo de Mesa del MaPa en lo
referente a los movimientos de ganado desde una zona suspen-
dida hacia otra zona libre, ya establece unas condiciones de
acuerdo con el tipo de movimiento y edad de los animales.

“el objetivo es unificar criterios para los movimientos entre las
zonas suspendidas al serotipo 8. a causa de la complejidad de la
situación, es necesario establecer unas condiciones acordadas de
movimientos de ganado aplicable para estos traslados. estas
condiciones se mantendrán hasta el final del periodo de transi-
ción establecido por la falta de disponibilidad suficiente de va-
cuna en determinadas comunidades o hasta el comienzo del
periodo estacionalmente libre de vector”, explicó fernández.

Con el fin de minimizar el riesgo de propagación de la enfer-
medad se diferencian dos tipos de áreas o subzonas, de ámbito
comarcal, según se hayan detectado o confirmado foco o no. en
concreto, se dividen en zonas (comarcas) con circulación vírica de-
tectada, animales con resultados a pruebas PCR desfavorables; y
zonas (comarcas) con circulación vírica no detectada, animales con
resultados a pruebas PCR favorables o ausencia de pruebas hechas.

fernández recordó que en pocos años hemos pasado de tener
una enfermedad relativamente controlada a una situación extre-
madamente compleja. actualmente, es una de las principales
preocupaciones de la Unión europea en temas de sanidad animal.
«tenemos 12 serotipos diferentes del virus, cinco de ellos circulando
en españa. Prácticamente todo el estado tiene la enfermedad en
sus territorios, incluso hay varias comunidades que tienen hasta
cuatro serotipos al mismo tiempo», indicÓ el director general.

entre las condiciones para el movimiento de animales entre
las zonas suspendidas de estas comunidades, la pauta vacunal
implica animales con la pauta vacunal completa y revacunación

en caso indicado según la ficha técnica del fármaco. la validez del
PCR será de diez días. entre otras cosas, afecta movimientos de
novillos con destino al cebador. además, se exige la desinsecta-
ción de los vehículos en las 48 horas previas a los traslados.

en último lugar, fernández trasladó al sector que “estamos pa-
sando el pico más alto de la epidemia. a partir de ahora todo em-
pezará a mejorar, puesto que la vacunación irá frenando el ritmo
de contagio y el 15 de diciembre empieza el periodo libre de circu-
lación del mosquito, declarado por el Ministerio esta semana”. en
este sentido, la próxima campaña empezará el 15 de abril: “estamos
seguros de que el número de focos nuevos habrá bajado mucho
y las tareas serán de mantenimiento”, concluyó el director general.

Se acentúa la complejidad de la situación en
toda España, con la circulación de hasta
cinco serotipos diferentes de la enfermedad

Nueva actualización de las medidas
de control frente al virus en España
el Ministerio de agricultura, Pesca y alimentación publicó el
13 de diciembre en el Boe dos disposiciones por las que se
modifican y amplían las zonas restringidas frente a distintos
serotipos del virus de la lengua azul. Por un lado, la dirección
general de sanidad de la Producción agroalimentaria y Bi-
enestar animal actualizó las zonas restringidas debido a la
detección del serotipo 3 del virus de la lengua azul en lorca
(Murcia). la resolución afectó a territorios de andalucía, ex-
tremadura, Castilla y león, Castilla-la Mancha, Madrid y Mur-
cia, ajustando medidas de control y vigilancia para prevenir
la propagación del virus y proteger la sanidad animal. Por
otro lado, una nueva resolución ampliaba las áreas de res-
tricción para los serotipos 1, 4 y 8 del virus, incluyendo zonas
específicas de andalucía, Castilla-la Mancha, Castilla y león,
Murcia, y regiones del norte como asturias, galicia, País
vasco, y navarra, entre otras. estas medidas buscan contener
el avance del virus en su variedad de serotipos, estableciendo
protocolos de protección y control en las zonas afectadas.

Veterinaria 103_Maquetación 1  07/01/2025  15:38  Página 13



14

actualitat veterinària

El COVIB aborda la situación del virus del
Nilo occidental en España y la relevancia del
archipiélago en su transmisión

el CoviB organizó el pasado 10 de diciembre una jornada técnica
en Palma para analizar la situación actual del virus del nilo occi-
dental (vno) en españa y destacar el papel que el archipiélago
balear desempeña en el contexto epidemiológico de esta enfer-
medad. la sesión, que contó con la colaboración del laboratorio
Boehringer ingelheim, fue impartida por la veterinaria María Mar-
tín Cuervo, diplomada en medicina interna equina y profesora en
la Universidad de extremadura, y estuvo dirigida a profesionales
del sector veterinario.

durante la charla, se subrayó la importancia de la vacunación
en équidos como medida preventiva para controlar la propaga-
ción de esta zoonosis, que afecta tanto a animales como a perso-
nas. según el último informe epidemiológico del Ministerio de
agricultura, Pesca y alimentación, publicado el 10 de octubre de
2024, españa ha registrado desde principios de año 60 focos de
fiebre en équidos, 9 en aves silvestres y 114 casos en humanos. en
comparación, en 2023 se documentaron 38 focos en équidos, 19
en aves y 21 casos en personas, lo que muestra un aumento signi-
ficativo de la incidencia de la enfermedad.

Uno de los puntos clave tratados en la jornada fue el papel de
la cuenca mediterránea como ruta migratoria de aves, especial-
mente las acuáticas, y el papel que juegan las islas Baleares como
zona de descanso en estas migraciones. esta particularidad
convierte al archipiélago en un punto vulnerable para la propa-
gación del vno, debido al contacto entre las aves migratorias por-
tadoras del virus y los vectores locales, como los mosquitos.

UN ARBOVIRUS DE RELEVANCIA MUNDIAL
el vno, considerado el arbovirus más extendido en el mundo,
está presente en todos los continentes, excepto en la antártida.
este virus zoonótico se mantiene en un ciclo endémico entre aves
y mosquitos, que actúan como vectores, causando brotes esta-

cionales que pueden afectar a distintas especies de mamíferos,
especialmente a équidos y humanos. aunque existen vacunas
efectivas para los caballos, no se dispone de una vacuna para uso
en humanos, lo que incrementa el riesgo sanitario y la importan-
cia de las medidas de control y prevención.

UNA ENFERMEDAD ENDÉMICA EN ESPAÑA
en los últimos diez años, el vno ha circulado por varios países
europeos y se ha convertido en un riesgo latente para la salud
pública. españa, en particular, se encuentra en una situación
endémica debido a varios factores que facilitan la presencia y
transmisión del virus. entre ellos se incluyen la proximidad geo-
gráfica a zonas endémicas como África y oriente Próximo, la
existencia de una gran variedad de reservorios animales, las
condiciones climáticas y ecológicas favorables, y la presencia
de vectores competentes, ampliamente distribuidos en todo
el territorio español.

el informe del Ministerio destaca que las comunidades autó-
nomas más afectadas por el vno en los últimos dos años han
sido andalucía, Cataluña, extremadura, Comunidad valenciana,
Castilla y león y Castilla-la Mancha. la situación epidemiológica
del país refleja un incremento en los casos, lo que subraya la im-
portancia de jornadas técnicas como la organizada por el CoviB
para sensibilizar y formar a los profesionales veterinarios en las es-
trategias de prevención y manejo de la enfermedad.

PREVENCIÓN Y FUTURO EN EL CONTROL DEL VNO
la ponente enfatizó la necesidad de aplicar medidas de prevención
efectivas, entre las que destacan la vacunación de équidos y el
control de los vectores. Mientras que la vacunación puede proteger
a los caballos de la infección, el control de los mosquitos es crucial
para minimizar la propagación del virus. Martín Cuervo subrayó que,
dada la presencia estacional de los vectores y el aumento de las
temperaturas por el cambio climático, es probable que los brotes
de vno se hagan más frecuentes e intensos en el futuro.

La veterinaria María Martín Cuervo, diplomada en medicina interna equina, profesora de la
Universidad de Extremadura, ofreció una charla dirigida a veterinarios
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Molt s d’anys a tothom!
la junta de govern del CoviB oferí el brindis de nadal als col•le-

giats i les col•legiades l’11 de desembre, congregant una trentena
de persones. l’acte, celebrat en un ambient càlid i agradable, va
ser una excel•lent oportunitat per compartir moments de com-
panyonia i intercanviar bons desitjos per a 2025.

durant la trobada, els assistents varen gaudir d’un bufet molt
gustós que incloïa una selecció de receptes pròpies de la nostra
terra com coques, truita, ensaladilla i coques salades, així com una
varietat de postres dolces per arrodonir la vetllada. aquest espai
de convivència també permet reforçar els vincles entre els assis-
tents, fomentant un esperit d’unitat i celebració.

el CoviB aprofità l’ocasió per desitjar unes bones festes i un pròs-
per any nou, tot reafirmant el compromís de continuar treballant
per la veterinària i pel benestar dels animals i de la societat. amb el
brindis, es va posar el punt i final a un any intens i ple de reptes, amb
l’esperança de començar el 2025 amb energia i il•lusió renovades.

El COVIB ofereix el tradicional brindis nadalenc als col·legiats
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El concurs de dibuix nadalenc del
COVIB arriba a la 13ena edició

el calendari d’activitats col•legials de 2024 acabà amb el lliura-
ment dels premis de la Xiii edició del concurs de felicitacions de
nadal del CoviB, una iniciativa que fomenta la participació dels
fills i néts dels col•legiats i les col•legiades i que comptà amb la
participació d’una vintena de joves talents. aquest concurs  té com
a objectiu principal destacar la creativitat infantil al voltant del
nadal i reforçar els vincles familiars amb la institució. el concurs
s’organitzà en cinc categories segons les edats dels participants. 

els dibuixos guanyadors varen ser els de neus Ramis, de 3 anys,
elioenai de sousa, de 6 anys, sergio oliva, de 8, esther oliva, d’11
anys, i María Juan, de 13, que s’alçà amb el premi del jurat per il•lus-
trar la felicitació nadalenca oficial del CoviB que s’envià a tots els
col•legiats i col•laboradors.

el jurat, format per tres membres designats per la Junta del
CoviB, valorà especialment la creativitat, l’expressivitat del tema i
l’originalitat de les obres presentades. tots els dibuixos participants
s’han exposat a la seu del CoviB, oferint als col•legiats l’oportunitat
de gaudir del talent artístic dels més joves de la institució. aquesta
exposició, que romandrà oberta fins al 22 de gener de 2025, per-
met a les famílies i visitants apreciar la diversitat d’estils i tècniques
utilitzades pels concursants.

UN ESPAI PER A LA CONVIVÈNCIA I EL NADAL
l’11 de desembre s’organitzà l’acte de lliurament dels premis que,
adaptats a cada categoria, inclogueren jocs educatius per als més
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petits i targetes regal valorades en diferents quantitats per a les
categories superiors. a més, tots els participants reberen un di-
ploma de reconeixement per la seva contribució i esforç.

el president del CoviB, Ramon garcia, destacà la importància
d’aquest tipus d’activitats, senyalant que “el concurs de dibuix na-
dalenc és una excel•lent manera d’implicar les famílies dels col•le-
giats en la vida del col•legi, alhora que fomentam valors com la
creativitat, la convivència i l’esperit del nadal.” garcia també su-

bratllà que aquest tipus d’iniciatives reforcen el vincle entre el
col•legi i els seus membres. el concurs també ha estat una opor-
tunitat per reflexionar sobre la importància del nadal com a
època de convivència i solidaritat. els dibuixos han destacat temes
tradicionals com el naixement de Jesús, els Reis Mags, l’arbre de
nadal i altres símbols relacionats amb aquestes festes.

Concurso 3 años neus Ramis.

Concurso 8 anõs sergi oliva.

Concurso 11 anõs esther oliva.

Concurso 6 anõs elioenai de sousa. Concurso 13 años Maria Juan gomis.
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Voleu que els vostres col·legues coneguin com i on
feis feina? Si estau interessats en que la vostra clínica
surti a la revista veterinària, no heu de fer res més
que posar-vos en contacte amb el Col·legi mitjançant
la pàgina web www.covib.org 

Nom: Clínica veterinària es Mercadal.

Titulars: Marian Huguet i Joan vinent.

Adreça: Ronda de s’estància, 66.
es Mercadal

Web: www.cvesmercadal.net

Obert des de: 2006.

Equip humà: dos veterinaris i una atv.
Reforç d’un tercer manescal els estius.

Especialitats: Medicina general
de cans i moixos i cirurgia veterinària.

Equipament: equips d’analítica 
aboratori, radiologia digital, ecografia,
autoclau, anestèsia inhalatòria amb
ventilació automàtica, gàbies
hospitalització, microscopi...

FITXA

Clínica Veterinària Es Mercadal

els veterinaris menorquins Marian Huguet
i Joan vinent acabaren la carrera el mateix
any, 1999, ella a Barcelona i ell a saragossa,
i tornaren a casa. a Menorca, cada un pel
seu compte, començaren a fer feina. es co-
negueren i acabaren treballant plegats i
formant una família. en aquest trànsit, li
han dedicat moltes hores al camp i també
als petits animals, cap on decidiren enca-
minar el seu projecte professional comú
l’any 2006. adquiriren un local comercial a
es Mercadal, un municipi situat en el cen-
tre geogràfic de Menorca, i engegaren la
seva pròpia clínica, que de primeres obrien
únicament els capvespres. avui, 18 anys
més tard, l’essència del negoci és la ma-
teixa, una clínica familiar de tracte proper,
però la resta ha canviat completament...
fins i tot el local que l’alberga.  

Recorda avui Marian el motiu que els
empenyé a prendre la decisió: “en el 2006
ens trobàvem en un moment en què la
nostra percepció era que la qualitat de la

feina al camp empitjorava, per la falta d’ho-
raris estables, amb jornades interminables
i molts de quilòmetres a la motxilla tot i ser
una illa petita, mentre que la feina de petits
anava a més. aleshores decidírem invertir
el que teníem... i també el que el banc ens
deixà, i obrir un centre per començar a fer-
hi feina amb animals de companyia”. esco-
lliren una de les principals vies de la
població, la Ronda de s’estància, del cèn-
tric municipi per obrir la Clínica veterinària
es Mercadal, la llavor de l’actual, per la seva
bona situació i perquè es tractava d’una
zona nova, en expansió. Havien estat anys
de molta feina en molts de fronts: l’ads
Boví Menorca, l’associació vaca Menor-
quina, campanyes sanitàries oficials, clínica
de camp, etc. el ritme laboral era elevat,
però el personal no es quedà enrere.  

la vida de la parella s’agità en uns pocs
anys, i el 2011 ja eren quatre a la família,
amb el conseqüent increment de les res-
ponsabilitats domèstiques i la inevitable

reducció de temps per fer coses. l’activitat
a la clínica passà a ocupar bona part del
seu temps professional en detriment de la
feina al camp. “ens havia canviat radical-
ment la vida en cosa de tres anys. Marian
ja havia deixat el camp amb el primer em-
baràs, el 2009, però tot i això, seguíem acu-
mulant molta feina en tots els àmbits i
decidírem que havíem de fer un canvi. Jo
he seguit fent clínica de camp fins fa uns
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mesos, deixant progressivament clients a
mesura que s’anaven jubilant o deixant ex-
plotacions”, explica Joan. 

el segon gran canvi arribà el 2019 quan,
després de 13 anys, consideraren que la clí-
nica se’ls havia quedat petita i es despla-
çaren uns metres amunt a un local un poc
més ample, que aprofiten al màxim. la
Clínica veterinària es Mercadal ocupa la
planta baixa d’un edifici residencial de
pisos. Consta d’una recepció amb zona de
tenda, amb dos expositors carregats de
pinsos de diferents marques i una prestat-
geria amb un ventall d’articles sanitaris per
a cans i moixos darrera el mostrador.
aquest espai és ‘propietat’ de l’atv victòria
fullana des de fa tres anys, quan s’incor-
porà a l’equip. els estius, degut a l’incre-

ment d’activitat, la clínica es reforça amb
un tercer veterinari, un fet que els agrada-
ria perllongar a tot l’any en el moment en
què trobin el perfil adequat. de la recepció
hi ha accés a un servei per als clients, a
dues consultes i també a la zona comú,
anomenada serveis interns, on hi tenen el
laboratori, la zona d’hospitalització , l’accés
al quiròfan i a la sala de rajos, i tot l’equipa-
ment tècnic que s’empra diàriament. “el
nostre objectiu bàsic és oferir un tracte
professional i proper a l’hora que propor-
cionar una atenció individualitzada”, diu
Marian. “som veterinaris generalistes però
tenim una visió global de cada cas, deri-
vant casos als especialistes quan resulta
necessari”, afegeix Joan.

les feines que es realitzen habitual-
ment són les consultes de medicina ge-
neral, cirurgia, anàlisis clíniques, radiologia,
ecografia, hospitalització o vacunacions,
entre d’altres. disposen també d’un servei
d’urgències no presencials, un afegit a la
seva activitat que sempre agraeixen els
clients habituals. Ho explica Joan: “el cen-
tre no està obert les 24 hores i, per tant, no
hi ha veterinaris presents fora de l’horari

habitual, però sí disposam d’un telèfon
d’urgències que atenem amb la màxima
prestesa possible”.

la clínica obri de dilluns a divendres els
matins, de 10 h a 13.30 h, i els horabaixes,
de 17 h a 20 h, a més dels dissabtes de-
matí, d’11 h a 13 h. funciona amb sistema
de cita prèvia des d’abans de la pandèmia
“perquè permet organitzar millor la feina”,
diu Joan, i moltes vegades concentren les

feines de quiròfan els migdies, concentrant
les visites els matins i els horabaixes. final-
ment, a destacar que la Clínica veterinària
es Mercadal té una col•laboració amb les
protectores de Ciutadella i Maó per vacu-
nar i esterilitzar els animals que recullen,
una vessant d’un caire més solidari de l’ac-
tivitat diària que realitza un centre plena-
ment consolidat que enguany ha complit
18 anys obert.
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Campanya de Triquina 24-25: Salut recorda
la necessitat d’efectuar analítiques per evitar
que la triquinosi entri a les Balears

l’1 de novembre va començar la campanya de matances domici-
liàries a les illes Balears, que s’estendrà fins al pròxim 31 de març.
aquesta campanya inclou el sacrifici de porcs per al consum do-
mèstic privat, una pràctica tradicional i culturalment arrelada a l’ar-
xipèlag. tot i així, per garantir la seguretat alimentària i prevenir
possibles zoonosis, com la triquinosi, és essencial sotmetre la carn
a les analítiques de detecció de triquina, un procediment en què
intervenen els veterinaris.

el servei de seguretat alimentària de la direcció general de salut
Pública recorda que només es poden sacrificar animals de l’espècie
porcina per al consum domèstic si es realitza aquesta prova, en com-
pliment de la normativa vigent a nivell europeu, estatal i autonòmic.
les analítiques garanteixen que aquesta malaltia no pugui entrar ni
propagar-se a les illes Balears, protegint així la salut pública.

És per aquest motiu que es recomana als particulars que plani-
fiquin matances domiciliàries que contactin amb els seus respec-
tius ajuntaments.

aquests són els responsables d’organitzar aquesta activitat i dis-
posen de llistats de veterinaris col•laboradors autoritzats per realitzar
les proves i supervisar el procés. el CoviB recorda que disposa de
precintes i bosses a disposició dels veterinaris que els necessitin, que
poden passar a recollir-los en l'horari d'atenció al públic.

Ús d’antibiòtics
l'organització Col•legial veterinària reafirma el compromís
dels veterinaris amb la salut pública i destaca que espanya
lidera europa en la reducció de l'ús d'antibiòtics en animals,
amb una disminució del 69,5% entre 2014 i 2022.

aquest èxit es deu al compromís del col•lectiu veterinari
amb el Pla nacional contra la Resistència als antibiòtics
(PRan) des del 2014, impulsant un ús responsable dels an-
timicrobians.

Influenza aviar
amb l’arribada del fred, el risc de propagació del virus de la
grip aviària augmenta a europa, tot i que a espanya la circu-
lació actual és limitada, amb 12 casos detectats en fauna sil-
vestre a galícia des del juliol fins el 21 d’octubre, data del
darrer informe del Ministeri. davant l’increment de casos a la
Ue, el MaPa recomana reforçar la bioseguretat a les explota-
cions avícoles, evitar el contacte amb aus silvestres i notificar
qualsevol sospita als serveis veterinaris oficials.

BREVES
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El COVIB celebra una vintena de tallers
gratuïts a les tres illes sobre PRESVET en
animals de companyia

a partir del 2 de gener de 2025 tots els veterinaris estan obligats
a comunicar totes les receptes que continguin antibiòtics a través
de PResvet, el sistema informàtic Central de Control de Pres-
cripcions veterinàries d’antibiòtics. es tracta d’una eina eficaç en
la monitorització i vigilància de les prescripcions que es realitzen
d’antibiòtics a les explotacions ramaderes, i també en animals de
companyia, per poder adoptar les mesures que calguin per al seu
control. Per novembre, el CoviB posà en marxa a les tres illes di-
ferents tallers informatius gratuïts dirigits als col•legiats per explicar
el funcionament de PResvet en la seva versió pilot per a animals
de companyia. 

en aquest mes i mig es dugueren a terme una vintena de tal-
lers a les 3 illes en el qual es formà a més de 230 col•legiats i es
donaren les eines a uns 750 col•legiats, aproximadament, perquè
es poguessin registrar i practicar des del mòdul de PResvet en-
torn producció perquè una vegada arribàs el 2 de gener de 2025,
estar preparats per complir la normativa del Rd 666/2023 de 18
de juliol de medicaments veterinaris. 

actualment la problemàtica existent en relació amb la resis-
tència als antibiòtics a nivell mundial, ha determinat que els prin-
cipals organismes internacionals encarregats de la salut pública i
la sanitat animal hagin posat en marxa mesures per promoure
l'ús responsable i prudent dels antibiòtics , tant en medicina hu-
mana, com en medicina veterinària.

El 2 de gener començà l’obligatorietat de
comunicar a través d’aquesta eina totes les
receptes que contenguin antibiòtics
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PRESENTADO POR CENTRE VETERINARI SON COTONER
Elena de Juan, Silvia Melero, Joana Munar

se presenta a consulta un gato macho común europeo castrado, de 10 años de edad, testado felv-fiv negativo, indoor estricto, no
vacunado ni desparasitado al día, por un cuadro de hiporexia. durante el examen físico general no se detectan alteraciones, con una
condición corporal 4/9.

Pruebas complementarias: Se realizan analíticas y ecografía abdominal.
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s 
cl
ín
ic
. r
es
ol
uc
ió

se observa en las analíticas una anemia no
regenerativa y leve leucocitosis con neutrofi-
lia. en la bioquímica presenta hiperprotei-
nemia marcada >12 ( 5.7-8.9). en la ecografía
vemos una masa de consistencia heterogé-
nea redondeada en zona abdominal media
izquierda, no asociada a ningún órgano. se
detecta parénquima esplénico heterogé-
neo y engrosado.

Realizamos laparotomía exploratoria.
la masa observada en ecografía se co-
rresponde con un linfonodo mesentérico.

Hacemos biopsia mediante punch
de linfonodo y biopsia excisional en
bazo. los resultados de biopsia son lin-
fadenitis piogranulomatosa severa aso-
ciada a hiperplasia reactiva linfonodal;
hiperplasia linfoide esplénica.

iniciamos un tratamiento antibacteriano
y al no obtener respuesta favorable se realiza
inmunohistoquimica de la biopsia dando
positivo a Coronavirus felino. se comenta
con la tutora un tratamiento del que existen
algunos estudios previos, a base del antiviral
gs-441524, administrado vía oral o subcutá-
nea durante 84 días. la tutora consigue
Remdesivir inyectable, pero solo se puede
inyectar tres días consecutivos porque el

gato no permite dicha administración. se
decide continuar con comprimidos de
gs-441524 a una dosis de 12 mg/kg cada
24 horas durante 84 días. el gato viene a
control de peso cada mes y control de he-
mograma, observando en dichas revisio-
nes una ganancia de peso y una mejoría

coronavirus felino con alta sospecha de
desarrollo de una peritonitis infecciosa felina
en su forma seca, basándonos en pruebas
diagnósticas y en la respuesta al trata-
miento. la peritonitis infecciosa felina (Pif)
en su forma seca es una de las enfermeda-
des con mayor tasa de mortalidad. normal-
mente se presenta en felinos jóvenes de 6
meses a 2 años de edad procedentes prin-
cipalmente de colonias, refugios o criaderos.
su diagnóstico es un gran desafío y se basa
en la sintomatología clínica, detección viral
y en hallazgos de laboratorio.

en este caso se trataba de una anemia
no regenerativa con hiperproteinemia y
pudo ser confirmada la presencia de coro-
navirus felino en la inmunohistoquímica de
la muestra tomada. en la actualidad es po-

progresivas de los valores de hematocrito
y leucocitos. en la última revisión, una vez
finalizado el tratamiento, se repite hemo-
grama, bioquímica y ecografía. las analíti-
cas sanguíneas se han normalizado por
completo y en la ecografía el tamaño del
linfonodo se ha normalizado.

DISCUSIÓN
el paciente presentaba una infección por

sible el tratamiento de esta enfermedad
mediante antivirales, aunque se trata de tra-
tamientos de difícil acceso y muy caros. Con
dichos tratamientos la tasa de supervivencia
es de 81-94 %. el  antiviral más utilizado es el
gs441524. se trata de un fármaco no comer-
cializado en españa, de forma que los tuto-
res tienen que conseguir el medicamento
de forma extraoficial. esta enfermedad pre-
senta una tasa de mortalidad muy elevada,
por tanto la administración de este medica-
mento es crucial para la supervivencia de los
gatos que la sufren.
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la artista visual Cristina ghetti (argentina, 1969) ha sido la protagonista, con dos
de sus cuadros, de la exposición artística temporal del CoviB del último trimestre
de 2024. graduada en Bellas artes por la facultad de san Carlos de valencia, su
obra se centra principalmente en la pintura y la instalación, aunque en los últimos
años ha comenzado a incorporar nuevos medios en sus creaciones. su interés
por conceptos como los espacios inmersivos, la sinestesia, la interactividad y la
participación la ha llevado a explorar cómo estas características pueden enrique-
cer las dimensiones conceptuales de sus trabajos artísticos.

ghetti ha participado en exposiciones destacadas a nivel internacional. entre
las más recientes figuran ‘transiciones’ en la galería del Paseo (Uruguay), art Busan
art fair en Corea del sur, y su residencia artística en ifitry art Residence en Ma-
rruecos. también ha presentado su obra en eventos como neo Post, 50 years of
geometric abstraction en el MaCBa (Buenos aires) y ‘entre líneas’ en la igallery
de Palma de Mallorca.
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COL·LEGIATS

ALTES
1231 - Anais Filippa Vancheri
1426 - Noelia Hervías Martínez
1427 - Elisa Costarelli
1428 - Helena Giménez Montaner
1429 - Ángela Verónica Fuster Osella
1430 - Ana Raya Riera
1431 - Margalida Company Valenti
1432 - Nagore Palacios Hernández
desde el 1 de octubre de 2024
1433 - Carla Blanco Sala
1434 - Júlia Ardanuy Queldra
1435 - Henar Pardo Rodríguez
1436 - Anna Martina Plisko
1437 - Marina Montesdeoca García
desde el 1 de noviembre de 2024
1164 - Candela Corona Álvarez
desde el 1 de diciembre de 2024

BAIXES
1174 - Xim Moyá Gual de Torrella
desde el 16 de septiembre de 2024
759 - Adolfo Herrando Salmon
desde el 16 de septiembre de 2024
1258 - Patricia Hidalgo Losada
desde el 3 de octubre de 2024
1249 - Matilde Tessa Christensen
desde el 9 de octubre de 2024
1253 - Mª Josefina Rodríguez Amaya
desde el 28 de octubre de 2024
1335 - Clara Lluch Beut
desde el 1 de noviembre de 2024
1025 - Gabriela Paula Picó Duran
desde el 31 de octubre de 2024
1130 - Juan José Moreno Moraleda
desde el 13 de noviembre de 2024

JUBILATS
280 - Antonio García Roca
desde el 22 de mayo de 2024
430 - Sulys Gutiérrez Guadalupe
desde el 23 de julio de 2024

CENTRES VETERINARIS

ALTES
Clínica Ladaria Veterinaris
av. del Cid, 68 - son ferriol
directora facultativa:
Carlota Ladaria Ramón

TRASPÀS
Hospital Veterinario Ciutat d’Inca
> Cedivets Hospital Veterinari SL
C/ Pagesos, 14 – inca
directores facultativos: Diana de Juan
Mohan y César Villarroya Folgueira

CANVI DE TIPOLOGIA
Veterclínic Son Servera
> De Clínica a Hospital
av. Constitución, 19 – son servera
directores facultativos: Joan Morey Obra-
dor, Jeroni Alzina Gómez Quintero y
Mª Magdalena Adrover Pont

Aro Veterinari
> De Consultorio a Clínica
estanys, 61 bajos – Col. de sant Jordi
directora facultativa: Ana Ródenas
Martín

BAIXES
Etovets Medicina del comportamiento
gremi tintorers, 3 local 2 – Palma
director facultativo: Tomàs Camps
Morey

Anicura Aragó Hospital Veterinario >
Anicura Spain Holding SLU
Camí son Morro 4, Pol. son Morro – Palma
director facultativo: Guillem Riera Palou

Anicura Aragó Consultorio Veterinario
> Anicura Spain Holding SLU
C/ Cirerer, 2-B – Palma
director facultativo: Guillem Riera Palou

Clínica Veterinaria Calviavet
> Unavets Corp, SLU
gran vía Puig des Castellet, 1 local 5 – sta.
Ponça
directores facultativos: Juan José Fdez.
Albas y Anna Patricia Clare Pink

Cristina Ghetti cede dos de sus obras al
COVIB para una exposición temporal

ART AL COVIB
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